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دانشگاه در جبهه-26

کیهان: رتبه تولید علم در ایران توس�ط موسسه اسکوپوس 
13 اعلام شده آینده این جایگاه را چطور می بینید؟ می توانیم این 

جایگاه را حفظ کنیم و یا آن را ارتقا دهیم؟
صادقی زاده: سیاست های علم و فناوری که از بعد از انقلاب اسلامی 
در ایران پیاده شد باعث شد به زیرساخت هایی برسیم که به جایگاه واقعی 
خودمان رفته رفته نزدیک و نزدیک تر شویم. این مهم از یک سو به واسطه 
حمایت ه��ای مال��ی خوب در بخش پژوهش و ح��وزه علم و فناوری و از 
دیگر سو حمایت های معنوی که در این مورد انجام شده، به وجود آمده 
است. بدیهی است تا زمانی که این حمایت ها و سیاست ها به حیات خود 
ادامه دهد ما می توانیم به همین پتانسیل حتی به صورت بالاتر و کسب 
رتبه های زیر 10 هم دست پیدا کنیم. یعنی می توانیم به زیر 10 کشور 

برتر دنیا در تولید علم برسیم.
*تأثیر توانمندی دانش�مندان ما و ش�عار »ما می توانیم« در 

شرایط تحریمی را چه می بینید؟
-باتوجه به تولید خوب کیفی و کمی نیروی انسانی که اتفاق افتاده 
امید این هست که در سالهای آتی به باشگاه زیر 10تایی های تولید علم 
در جهان برسیم، و به دنیا ثابت کنیم که ما می توانیم و تحریم ها حداقل 

تأثیر را دارد.
*پتانسیل نسل جوان و دانشجوی ایرانی را برای تحقق ایرانی 
آباد و سازنده به عنوان یک الگوی برتر منطقه ای و جهانی چطور 

ارزیابی می کنید؟ بچه های ما می توانند چنین کاری بکنند؟
- به نظر من فرق دانش��جوهایی که الان وارد دانش��گاه می ش��وند با 
دانش��جوهایی که قبلًا به خصوص قبل از انقلاب وارد دانشگاه شدند این 
است که الان یک تلاش و جنبشی درحال رخ دادن هست که اینها را به 
سمت تولید علم ببرد البته علمی ببرد که به درد کشور بخورد و درواقع 
چاره درد کشورباش��د و آورده تجاری ک��ه این علم برای خودش خواهد 
داش��ت را مس��تقیماً به نفع کشور واریز کند درصورتی که ما در سالهای 
گذشته در دهه های گذشته اصطلاحاً سعی می کردیم سنگ هایی تولید 
کنی��م که با آنها کاخ هایی در غرب س��اخته ش��ود! اما ام��روزه ما به این 
خودآگاهی رس��یده ایم که تجاری س��ازی علمی که در کشور می خواهد 

کیهان: همان طور که 
در جری�ان هس�تید رتبه 
تولید علم ایران در جهان 
رتبه 13 اعلام ش�ده است 
می خواستم ببینم نظر شما 
در این باره چیست؟ آینده 
این جایگاه را چطور ارزیابی 

می کنید؟
عمو عابدینی- دورنمای 
آنچه در حوزه تولید علم است، 

جهان�ی  کیهان:موسس�ات 
رتب�ه 13 را به ای�ران برای تولید 
علم درجهان اختصاص داده اند، 
نظر ش�ما چیس�ت و آینده این 

جایگاه را چگونه می بینید؟
روحانی: جای��گاه علمی ایران 
بی��ش از این چیزی اس��ت که اعلام 
می کنند. جایگاه علمی ایران درخیلی 
از مسائل به خصوص نانو تکنولوژی، 
انرژي هسته ای و صنایعی که ارزش 

توانس�ته ایم  ما  کیهان: 
رتب�ه 13 در تولی�د علم در 
جهان را کس�ب کنیم، ش�ما 
آینده این جای�گاه را چطور 

ارزیابی می کنید؟
نائینی: تلاش همه اساتید 
اعم از دانشگاه تهران و غیره در 
بالاب��ردن رتبه علمی  و خودکفا 
ک��ردن ایران از نظر علم اس��ت. 
الآن در خیل��ی از حوزه هایی که 
اس��اتید ما کار می کنند تقریبا 

حمیدرضا ذوالقدر در 21 آذر ماه 1345 در شهر فسا به دنیا آمد، 
دومین فرزند  و تنها پسر خانواده بود. کودکي مؤدّب،متین،تیزهوش 
و کنج��کاو و مورد علاقه همه خویش��ان و معلم��ان و مربیانش بود. 
دوران تحصیل ابتدایی را با موفقیت پشت سر گذاشت و وارد مدرسه 
راهنمایي دهخدا ش��د. ورودش به دوره راهنمایي مصادف بود با آغاز 
انقلاب و ش��روع فعالیت هاي سیاسي وي. در دوران راهنمایي همگام 
با مربي عارفش شهید عظیم کیاني شرکت فعالي در پیشبرد انقلاب 
و آگاهي بخش��یدن به دوستانش داشت و در عین حال همراه شهید 
حمیدرضا شب بویي همیشه جلودار شاگردان ممتاز مدرسه بودند و 
در کنار مبارزات درسشان را ترك نکردند. در سال 1360 در دبیرستان 
آیت الله سعیدي در رشته ریاضي مشغول تحصیل شد و فعالیت هاي 

گسترده اي  در انجمن اسلامي و انجام مراسم هاي مختلف داشت. 
با شروع جنگ تحمیلي و شهادت تني چند از دوستانش لحظه اي 
آرام نداش��ت. زماني که سنّش مقتضي نبود برای دیدار از پدرش که 
در موتوري تیپ المهدي مش��غول خدمت بود به جبهه  رفت تا اینکه 
وي را به دلیل س��ن کم از جبهه برگرداندند. سرانجام سال 61 براي 
اولین بار به طور رسمي به جبهه اعزام شد و مدتي را در تیپ فاطمه 
الزهرا)س( مش��غول خدمت شد . همزمان با عملیات خیبر دوباره به 
جبهه رفت و در این عملیات مجروح ش��د، پس از چند روز در حالي 
که بهبودي کامل نیافته بود به جبهه برگشت.  حمیدرضا بار دیگر در 
س��ال 1364 در منطقه فاو مجروح شد اما این بار هم اهمیتی نداد و 

سومین تعطیلات نوروز را هم در جبهه سپری کرد.
حمید در آبان ماه 1365در رشته مهندسي شیمي کنکور سراسري 
پذیرفته شد، چندتایي از امتحاناتش را داد و 25 آذر مجدداً عازم جبهه 
شد . بالاخره پس از 9 روز، بعد از آخرین اعزام و 13 روز پس از آغاز 
بیستمین بهار عمرش در 4 دي ماه 65 در عملیات کربلاي چهار در 
حالي که فریاد یا حسین بر زبان داشت به پیشگاه خداوند سجده کرد 

و در همین حال به آرزویش نائل شد.

دانشجوی 
شهید 

حمیدرضا 
ذوالقدر

گفت وگو با دکتر نائینی 
رئیس دانشکده عمران دانشگاه تهران

اساتید خیلی خوبی داریم که 
همین جا پرورش پیدا کرده اند

می توانم بگویم جزو افراد ش��اخص در حد جهانی هستند و خیلی از افراد 
ب��ه مقاله های آنها ارجاع می دهن��د. برای مثال در مدیریت منابع آب. الآن 
هم تلاش بسیار زیادی در دانشگاه روی ارتقای کارهای کاربردی از جهت 
کارهای آزمایش��گاهی انجام می دهند. قبلا ما تولید علم را تنها به صورت 
تئوریک انجام می دادیم الان هدف بیش��تر این اس��ت تا کارها و تحقیقات 

آزمایشگاهی افزایش پیدا بکند.
با این حس��اب به طور قطع و یقین پیش��رفت خواهیم داش��ت و با 
تلاش هایی که دوس��تان ما می کنند این پیشرفت ها به دست متخصصان 
خودمان انجام خواهد ش��د. ما در چند س��ال گذش��ته هر سال پیشرفت 
داشته ایم. برای مثال در رشته عمران ما در سال 2012 جزو دانشگاه های 
برتر دنیا قرار گرفتیم و این رتبه بندی ها را ما هر سال پیشرفت اش را دیده ایم.

تلاش اس��اتید این هست که با چنگ و دندان کشور اسلامی مان پیشرفت 
کند و به رتبه های بالاتری دست پیدا کند.

*در این فضا ش�ما وضعیت دانش�جویان ما را چگونه ارزیابی 
می کنید، دانش�جویان ما می توانند ای�ران را به عنوان یک الگو در 

منطقه یا جهان مطرح کنند؟
- با توجه به اینکه من با دانشجویان سر و کار دارم. تلاش دانشجویان 
را بیشتر می بینم. زمینه آماده شده است و دانشجویان نیز طالب هستند. 
الآن تلاش های پیگیر دانش��جویان را می بین��م.  برای کارهای علمی و در 
سطوح بالاتر تلاش می کنند تا به نحوی خودشان را نشان دهند و ما چنین 

پتانسیلی داریم و این پیشرفت را در دانشجویان دیده ام.
* کیفیت آموزش عالی ما را چقدر قابل عرضه به کش�ورهای 
دیگر می بینید؟ چقدر این امکان وجود دارد که دانشگاه های ما از 

کشورهای دیگر دانشجو پذیرش کنند؟
- بله، امکانش هس��ت. اس��اتید ما طوری دروس را ارائه می دهند که 
دانشجو در هر بحث تبحر خاص خودش را داشته باشد. برای مثال اگر در 
زمینه عمران بگوییم در تمامی زمینه های آب و سازه و خاك دانشجویان 
طوری تربیت می کنیم که  تبحر لازم را داشته باشند. لذا به این کیفیت 
خیلی اهمیت می دهیم و این قابلیت هست که بتوانیم این را به دانشجویان 

دیگر کشورها نیز عرضه کنیم.
* ما در گذش�ته در زمینه علمی وابس�تگی هایی داش�تیم و 
براس�اس آن اقدام به اعزام دانش�جو به خارج می کردیم باتوجه به 
پیشرفت های کنونی که داریم آیا همچنان لازم است به صورت قبل 

اقدام به اعزام دانشجویان به خارج کنیم؟
- الان ما اساتید خیلی خوبی داریم که همین جا پرورش پیدا کرده اند 
که جزو بهترین اس��اتید ما در دانشکده هستند . به آن صورت گذشته  به 
نظر می رس��د نیازی به بورس  نباشد مگر آنکه در رشته های بسیار خاصی 
که البته الان در این زمینه ها هم پیشرفت های خوبی داشته ایم ولی ممکن 
اس��ت تکنیک هایی باشد که به آنها نیاز داشته باشیم که آن هم می توانیم 
با یک س��ری ارتباط هایی که داش��ته باشیم آن فناوری را هم کسب کنیم 
که البته اینها همان تبادل علم است اما از نظر بورس تحصیلی خیلی نیاز 
ما کم ش��ده اس��ت برای بورس کردن به خارج از کشور. الان از کشورهای 
اطراف دانش��جویان دکتری به اینجا می آیند و خیلی هم راضی هس��تند و 
باره��ا هم به عنوان ادامه تحصیل و ه��م به عنوان فرصت مطالعاتی اینجا 
می آیند و کارهای تحقیقاتی شان را همراه اساتید ما در اینجا انجام می دهند.

* اس�اتید ما در دانشگاه ها چقدر می توانند روحیه خودباوری 
را به دانشجویان منتقل کنند؟ نقش آنها در این امر چقدر است؟

- خیلی مهم است این نقش و همچنین نقش های فرهنگی اساتید. به 
نظر من فقط نوشتن معادلات و روابط و گفتن این ها به عنوان یک استاد 
کافی نیست. منش استاد خیلی مهم است در مسائل فرهنگی. اساتید باید 
در بین دانشجویان باشند و دانشجویان باید به نحو عملی منش اساتید را 
ببینند و به طور عملی آموزش ببینند به این شکل می توانند خودباوری را 

به دانشجویان خودشان منتقل کنند.

گفت وگو با دکتر حسین روحانی، استاد علوم سیاسی 
دانشگاه اصفهان

باید دانشجویان را داخل کشور
 تربیت کنیم

افزوده بالایی دارند توانس��ته موفقیت های چش��مگیری کسب کند، امروز 
رسانه های غربی و کسانی که دشمن ما هستند به این نکته اذعان می کنند 
که جمهوری اسلامی ایران توانسته به قله های علمی دست پیدا کند. من 
فکر می کنم با توجه به نیروی انس��انی که در اختیار داریم قطعا می توانیم 
رتبه های بهتری کس��ب کنیم و پیش��رفت های چند س��ال اخیر هم مؤید 

همین مطلب است.
*پتانسیل دانشجویان ما را دراین زمینه چگونه ارزیابی می کنید 

در رسیدن به قله های رفیع علم و فناوری درمنطقه و جهان؟
- قطعا چنین پتانسیلی وجود دارد ما نیروی انسانی خیلی کارآمدی 
داریم. خوش��بختانه بعداز انقلاب اسلامی هم سرمایه گذاری های خوبی در 
بخش های علمی انجام ش��ده و به جهت نیروی انس��انی کارآمد من دراین 
نکته ش��کی ندارم که ما می توانیم در سه یا چهار سال آینده پیشرفتهایی 

بیشتر از سالهای پیش داشته باشیم.
* کیفیت آموزشی دانشگاه های ما را چطور می بینید؟

-درخصوص کیفیت دانشگاه های ایران بعضی وقتها برخی از دوستانی 
که قبله ش��ان غرب اس��ت جایگاه دانش��گاه های ما را زیر سؤال می برند در 
صورتی که دانش��گاه های ما هم به لحاظ کمی و هم به لحاظ کیفی سطح 
خوبی دارند و با مراجعه به فارغ التحصیلان آنها و سطح سواد شان می توان 
به این نکته رس��ید برای مثال دانشگاه ش��ریف، دانشگاه تهران و خیلی از 
دانشگاه های مادر، حتی دانشگاه های آزاد ، می بینیم که بسیاری از کارهایی 
که آنها می کنند و مقاله هایی که می دهند  درسطح جهانی برد دارد و به آنها 
ارجاع داده می ش��ود. دراین زمینه هم کشور ما باید در جذب دانشجویان 
خارجی پیشرو باشد به خصوص کشورهایی که از لحاظ شرایط فرهنگی و 

بومی قرابت خوبی با ما دارند.
* با این حساب شما اعزام دانشجویان داخل را به خارج چقدر 

ضروری ارزیابی می کنید؟
- با توجه به اینکه پتانس��یل داخلی را برای تربیت دانشجو داریم چه 
نیازی است که این نیروی انسانی را که آماده خدمت به نظام هستند تشویق 
بکنیم به اینکه بروند به خارج درس بخوانند. الان در بسیاری از رشته ها ما 
به این توانایی رسیدیم که نیروهای داخلی مان را تامین بکنیم چه به لحاظ 
کمی و چه به لحاظ کیفی. به نظر من اصل فرس��تادن دانش��جو به خارج 
چندان با عقل جور درنمی آید مگر تحت ش��رایط خاصی. اصل براین باید 
باشد که دانشجو داخل کشور تربیت شود و این حرف هم حرف من نیست، 

حرفی است که امام)ره( فرموده اند و برآن تاکید کرده اند.

گفت وگو با دکتر عمو عابدینی، 
رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه تهران

مشکلاتمان را خودمان
 حل می کنیم

یعنی تولید مقاله، کتاب، منابع، قرار گرفتن در جایگاهی که بتوانیم 
بشکافیم مرز دانش را، ایران در حوزه فناوری های جدید و تولید علم 
مطابق با آینده پژوهی و آینده نگری که در این باره انجام داده اند چند 
سال آینده رتبه زیر 10 را کسب خواهد کرد و جزء 5 کشور برتر دنیا 
خواهد بود. این پیش بینی دورنما بحث داخلی نیست. کسانی که در 
حوزه آینده نگری و آینده پژوهی در خارج از کشور کار می کنند این را 
اعلام کرده اند. قطعا این مسیر دست یافتنی است به شرط آن که بتوانیم 
فضای موجود را حفظ کنیم و برنامه ریزی کنیم برای آن که در رتبه های 
عالی تر قرار بگیریم. هر چه قدر به 10 کشور برتر دنیا نزدیک شویم 
رقابت سخت تر می شود. آنجا درواقع رسیدن به مرزهای دانشی است 
که هر کشوری نمی تواند در آن تحقیق کند. ساختار لازم فراهم شده 
اس��ت. ما در این سی سال انقلاب شاهد بودیم تلاش شده زیرساخت 
بخش علم و فناوری مان ارتقا پیدا کند و مدیریت خوبی باید باشد تا 
هم امکانات خوبی داشته باشیم و هم ایده ها مورد حمایت قرار بگیرند 

تا در رقابت سنگینی که در بین 10 کشور برتر هست موفق شویم.
*پتانس�یل بچه های داخل کشور و دانشجویان مان را در 
همین راس�تا چگونه ارزیابی می کنی�د؟ می توانند ایران را به 

عنوان الگوی کشورهای منطقه و جهان معرفی کنند؟ 
- صددرصد، خود غربی ها اذعان دارند حتی در پیامی که خودشان 
دادند اذعان کردند هوش سرش��اری در ایرانی  ها وجود دارد، این یک 
واقعیت اس��ت. کاملا این پتانس��یل وجود دارد. همین الآن خیلی از 
دانشگاه های مهم خارجی سعی می کنند بچه های ما را در موضوعات 
مختلف جذب کنند. باید برنامه ریزی خوبی کنیم تا از این پتانس��یل 
در جهت ارتقای علمی ایران اس��تفاده ش��ود و ش��اهد این جهش در 

آینده نزدیک باشیم.
* کیفیت آموزش عالی در ایران را چگونه می بینید با توجه 

به این رتبه علمی که به دست آورده ایم؟
- دانش��گاه های ما الان وضعیت خوبی دارند ما الان مش��کلات 
داخلی مان را داریم توس��ط دانش��گاه های خودم��ان حل می کنیم و 
سعی مان هم همین است که ادامه پیدا کند. حتی با ملاك هایی که 
غربی ها دارند هم دانش��گاه های ما رتبه خوبی دارند. اگر چه ممکن 
است در برخی زمینه ها رتبه خوبی به ما ندهند برای مثال  با توجه 
ب��ه این تبلیغاتی که علیه ایران می کنند عملا در جذب دانش��جوی 
خارج��ی توفی��ق کمتری داش��ته ایم. اما این ملاك آنها اس��ت. باید 
تلاش کنیم دستاوردهای علمی مان تبدیل به محصول و ثروت شود 
آنجاست که پایداری ایجاد می شود و جهان به واقعیت موفقیت های 

ایران پی می برد.
* آیا ما می توانیم کیفیت آموزشی مان را به سایر کشورهای 

دیگر عرضه کنیم و از آنها دانشجو پذیرش کنیم؟
- الان پذیرش دانشجوهای خارجی برای مثال در دانشگاه تهران 
خیلی بالا رفته و کم نیس��ت. اکثر آنها از کش��ورهای در حال توسعه 
هس��تند البته از کشورهای پیشرفته هم داریم اما زیاد نیست به این 

دلیل که تبلیغات علیه ایران خیلی زیاد است .
* نقش اس�اتید داخل را در تزری�ق روحیه خودباوری به 

دانشجویان چگونه ارزیابی می کنید؟
- این کاملا روشن است. استاد اگر تزکیه نفس داشته باشد، عالم 
باش��د و روحیه خودباوری داشته باشد قطعا روی دانشجویانش تاثیر 
می گذارد. چون دانش��جویان او را م��لاك خود قرار می دهند. یکی از 
اصول تحول در دانش��گاه اساتید هستند کشورمان در حال پیشرفت 
اس��ت و برنامه های تولید محصول هم در نقشه جامع علمی کشور و 
هم در چش��م انداز وجود دارد و ش��اهد این توسعه یافتگی هستیم به 
نظر می رسد خودباوری در بین جوان ها و اساتید ایجاد شده و باید آن 
را تقویت کرد. همان طور که در تمدن اس��لامی بخش مهمی از آن 
در رابطه با تلاش های دانش��مندان ایرانی بوده است الان شاهد این 
هستیم که ایران بتواند در تحول علوم جهانی نقش پیدا کند و آن را 

در حوزه های مختلف برای جهان به ارمغان بیاورد.

وابستگی ما 
با بورس
 تشدید 
می شود

گفت وگو با دکتر صادقی زاده،
 دکترای جامعه شناسی سیاسی و مدرس دانشگاه

انجام شود آورده اش مستقیماً محصول کشور خودمان باشد و در خدمت 
پیش��رفت کش��ور خودمان قرار گیرد. دلیل این خودآگاهی که امروزه در 
بین دانش��جویان ما هس��ت این است که اینها الان فهمیده اند دقیقاً باید 
روی  کدام نقاط دست بگذارند.  روند نویدبخش این است که ما در آینده 
به سمت یک الگوی کاملًا مستقل بومی تولید علم در کشور پیش برویم 

و آن را احیا کنیم و بسازیم.
*کیفیت آموزش عالی در کش�ور و آموزش در دانشگاهها را 
چگونه ارزیابی می کنید؟ آموزش عالی ما این کیفیت و قابلیت را 
دارد که بتوانیم آن را به کشورهای دیگر عرضه کنیم و از کشورهای 

دیگر دانشجو پذیرش کنیم؟
- هرچند رش��د کمی ما خیلی بیش��تر از رشد کیفی است که داریم 
اما این موضوع رشته به رشته و شاخه به شاخه فرق می کند برای مثال، در 
حوزه های  فنی و پزش��کی هم ازنظر کمی و هم ازنظر کیفی رشد خیلی 
خوبی داش��ته ایم در این قضیه می توانیم مخاطبان بین المللی خودمان را 
پذیرش کنیم و آنها را هم آموزش دهیم البته آن هم سطح بندی خاص 
خ��ودش را دارد مثلًا ما در جهان اس��لام به راحتی می توانیم این ادعا را 
بکنیم. مش��کل اصلی ما در حوزه علوم انس��انی اس��ت که ما رشد کمی 

داش��ته ایم اما ازنظر کیفی به طور خاص آن زیرساخت هایی که می توانیم 
بگوییم علوم انسانی اسلامی و بومی هنوز به آن دسترسی پیدا نکرده ایم.
* در همین حوزه علوم انسانی برخی معتقدند که این مشکل با 
بورس کردن دانشجویان ما به خارج کشور حل می شود و بچه های 
م�ا از آنها ی�اد می گیرند و می آین�د اینجا به داخ�ل هم آموزش 

می دهند. نظر شما در این باره چیست؟
- برعکس این مش��کل با بورس کردن دانش��جویان به خارج کشور 
تش��دید می شود. راه حل این اس��ت که علوم انسانی را با معارف اسلامی 
و علوم س��نتی کش��ور خودمان پیوند بزنیم به ویژه و به طور خاص با فقه 
و اص��ول فقه. ما بخش هایی در اصول فقه داریم تحت عنوان مس��تقلات 
عقلیه که می تواند راهگشا باشد. بهتر است به جای اینکه دانشجویانمان 
را بورس کنیم به خارج از کشور و به کشورهای اروپایی یا آمریکایی، آنها 
را به حوزه های علمیه بورس کنیم تا دوره های تحصیلی فشرده ای ببینند 
هم فقه پویش��گر دستشان بیاید و هم بتوانند حالتی نیمه اجتهادی پیدا 
کنند تا بتوانند بفهمند که منظور دین چه بوده. به این ش��کل می توانیم 
پیوندهایی داشته باشیم البته در کنار آن لازم است از تجربیات حاکمیت 
نظام اسلامی در این سی وچهار سال استفاده کنیم تا بتوانیم یک الگوی 

کاملًا بومی را پدید بیاوریم.
* الان م�ا چی�زی ح�دود بیش از ی�ک میلیون م�درس در 
دانش�گاه های کش�ور داری�م نقش اس�اتید را در تزری�ق روحیه 

خودباوری چقدر می بینید؟
-ت��ا زمانی که به این جمع بندی نرس��یم که آم��وزش و تربیت باید 
توأمان انجام شود ما شاهد این هستیم که اساتید صرفاً آموزش می دهند 
و دانش��جویان را ازنظر تربیتی به آن خودباوری نمی رسانند که در کشور 
بمانند کار علمی شان را انجام دهند. یک استاد وظیفه اصلی اش در کنار 
آموزش تربیت دانشجو نیز هست. متأسفانه این نگاه سکولاری که اکنون 
حاکم اس��ت و این دو را از هم جدا می دانند و حتی در س��طح آموزش 
عالی و آموزش وپرورش هم هست این باعث این می شود که دانشجو یک 
طرفه تربیت ش��ود. صاحب علم و تکنیک بش��ود اما دچار خلأ در هویت 
ملی، فرهنگی و دینی بشود و خودباوری با این نگاه در او پدید نمی آید.

اشاره:
مصاحبه هفته گذش�ته با دکتر مس�لمی مدیرکل بورس وزارت علوم، واکنش های فراوانی را در بین دانش�جویان و اس�اتید برانگیخت که همگی 
حاکی از احساس مسئولیت و دردمندی جامعه دانشگاهی بود. بخصوص واکنش جامعه دانشگاهی به این سخن مدیرکل بورس که »ما نباید مغرور 
ش�ویم« و نیز آنجا که روابط انس�انی بین اس�اتید و دانشجویان کشورمان را زیر س�ؤال برده بود . واکنش های جامعه علمی کشور به آن مصاحبه  
بس�یار غیورانه و قابل تحس�ین بود و البته یک س�ؤال در همه این سخنان به ش�کل های گوناگون تکرار می شد و آن اینکه موضع وزارت علوم در 
این باره چیس�ت؟ چرا نس�بت به سخنان عجیب این شخص واکنشی نشان نمی دهند؟! کیهان از بین خیل تماس ها و نامه های وارده، در این شماره 

به نامه دردمندانه یک استاد و مصاحبه با اساتید دیگر دانشگاه بسنده می کند و این باب را برای هفته های آتی نیز مفتوح می گذارد.

هفته گذشته، مصاحبه خبرنگار آن روزنامه محترم با آقای دکتر 
مس��لمی مدیرکل بورس وزارت علوم را خواندم و از پاسخ های یک 
مقام مسئول بسیار شگفت زده و متاسف شدم! ایشان درحالی جایگاه 
علمی و توانمندی های اساتید و دانشجویان ایرانی را نفی کرده و با 
حالتی نزدیک به تمسخر از آن یاد می کند که نه فقط دستاوردهای 
کم نظیر و بعضا بی نظیر علمی کشورمان با نگاهی گذرا به این عرصه 
قابل درك و فهم است بلکه دشمنان قسم خورده جمهوری اسلامی 
ای��ران نیز علی رغم می��ل باطنی خود بارها و بارها به آن اعتراف و 
اذعان کرده اند. از جمله آن که؛ موسس��ه اعتبارس��نجی اسکوپوس 
رتبه علمی ایران را در سطح دنیا 13 اعلام می کند، نتانیاهو آشکارا 
از حرک��ت علم��ی ایران ابراز نگرانی می کن��د. مجله آمریکایی تایم 
می نویسد» دانشگاه هاروارد را فراموش کنید، دانشگاه شریف بهترین 
است«، فن آوری هسته ای بومی، رتبه بالا در نانو تکنولوژی جایگاه 
برجس��ته ایران در عرصه سلول های بنیادی، پیوند اعضاء، ورود به 
باشگاه فضایی، ارسال موجود زنده به فضا، دست آوردهای اعجاب انگیز 
نظامی، دفاعی و موشکی و... فقط اندکی از بسیارهایی است که از 
جایگاه و رشد علمی پر شتاب و فزاینده جمهوری اسلامی حکایت 
می  کن��د. با این همه تاس��ف بار این که ی��ک مدیر در دولتی که با 
شعار »ما می توانیم« موفق به جلب رای و نظر مردم شد، آشکارا و با 
صراحت بگوید »ما نمی توانیم و نباید به خود مغرور شویم«! ممکن 
است این آقای مدیر نتواند اما نگاهی به توفیقات دانشمندان جوان 
ما که شمه ای از آن را برشمردم خلاف نظر او را ثابت می کند. اگر 
روزگاری تقی زاده معتقد بود باید از فرق سر تا نوك پا فرنگی شویم تا 
به تمدن برسیم، آیا امروز هم باید همان سخن را از زبان یک مسئول 
بشنویم؟! آیا همین تفکر نبود که در هنگام ملی شدن صنعت نفت 
می گفت ایرانی نمی تواند حتی یک کارخانه سیمان را اداره کند چه 
برسد به صنعت عظیم نفت؟ این تفکر چه نسبتی با نظر رهبر معظم 

انقلاب دارد که فرمودند: »ایران را 
باید ایرانی بسازد«  آیا از این نگاه، 
دانشمند آینده ساز و ایران ساز پیدا 
می ش��ود یا افراد وابس��ته و مسخ 
شده و خودباخته؟ این نوع تفکر، 
هم��ان خاطره تلخی نیس��ت که 
امام راحل عظیم الش��ان به عنوان 
سند وابس��تگی نقل کردند، آنجا 
که فرمودند: »من یک قصه شنیدم 
که مال شاید صد سال پیش از این 

باشد... از شیخ ما مرحوم آیت الله حائری- رحمت الله- نقل شد که... 
فرموده بودند من بچه بودم در یزد، و تازه این لامپ ها را لامپ هایی 
که آن وقت ها بود آورده بودند و یک جلسه ای درست کرده بودند. 
مردم جمع ش��ده بودند آنجا و این لامپ ها را گذاش��ته بودند. یک 
پله هایی درس��ت کرده بودند و این لامپ ها را گذاشته بودند آنجا؛ 
آن بالا. مردم تازه می دیدند او را. چراغش��ان قبلا چرا غ های غیر از 
آن ترتیب بوده، و یک نفر فرنگی هم آنجا بود. این هر چند دقیقه 
یا چند وقت یک دفعه از این پله ها می رفت بالا و آن ماشه لامپ ها 
را حرک��ت می داد. این یک قدری نورش می رفت بالا، مردم صلوات 
می فرستادند. بعد می آمد پایین یک قدری می ماند و مردم مشغول 
تماش��ا بودند، دوباره می رفت بالا آن را می کش��ید پایین، مردم باز 
تظاه��ر می کردند. این از آن وقت ها مطرح بوده اس��ت که ما حتی 
نمی توانیم پیچ یک چراغ را بالا ببریم. باید فرنگی این کار را بکند. 
بای��د از خارج فرنگی ها بیایند و دستش��ان را این طور کنند تا این 
ماشه چراغ، فتیله را بالا ببرد و بعد هم این طور کنند تا پایین بیاورد. 
کم کم در همه طبقات این انگیزه رشد کرد. من... مجسمه آتاتورك را 
در ترکیه- آن وقت که تبعید بودم به آنجا- دیدم که مجسمه او رو 
به غرب بود و دستش را بالا کرده بود. و آنجا به من گفتند که این 
علامت این است که ما هر چه باید انجام بدهیم باید از غرب باشد. 
به اصطلاح، آتاتورك یک مرد مثلا روش��نی، یک مرد کذایی بوده. 
و در کش��ور ما هم بعضی از روشنفکرها- به اصطلاح- گفته بودند 
که ما باید از س��ر تا قدم اروپایی و انگلیس��ی باشیم تا بتوانیم ادامه 
حیات بدهیم. ما تا نفهمیم که خودمان هم یک شخصیتی داریم، 
مس��لمان ها هم یک گروهی هستند و شخصیتی دارند و می توانند 
خودشان هم کار انجام بدهند، تا نخواهیم یک کاری را، نمی توانیم 

و تا بیدار نشویم، نمی خواهیم.«

نامه یک استاد دانشگاه در پاسخ به مصاحبه مدیرکل بورس 

»چندینچراغداردوبیراههمیرود«

این سخن آقای دکتر »که ما نمی توانیم لوله بسازیم« یا اینکه، 
»نباید مغرور شویم«! را با این سخن حضرت امام مقایسه کنیم تا 

همه چیز برایمان روشن شود.
»ما را در غفلت و در خواب نگه داشتند که ما هیچ یک از امور 
صنعتی را قادر بر تحققش نیستیم. ملت ما فقط لولهنگ می تواند 
بس��ازد. کار دیگر از او نمی آید. باور کرده بود این ملت بیچاره روی 
تبلیغاتی که قدرت های پیش��رفته و بزرگی کرده بودند. و تبلیغات 
داخلی که وابستگان به آن قدرت ها کرده بودند به اینکه ما باید همه 
چیزمان از خارج باش��د. و ما باورمان آمده بود یا بس��یاری از ما، که 

غرب یک نژاد برتر است.«
اصرار ایش��ان بر این که باید 
برویم ب��ه غرب! ما هی��چ نداریم! 
ه��ای ت��ک)Hitech(، مدی��وم 
ت��ک)Medium Tech( وحتی 
لوتک )Low Tech( هم نداریم! 
باید برویم به غرب و البته آنها هم 
به ما همه چیز را می دهند! اما آیا 
این لحن منطبق بر آموزه های امام 

راحل است؟
»می گویند باید برویم به سراغ 
اروپا... آنها ما را می بردند برای اینکه تعلیم کنند، تعلیم نمی کردند. 
جوان های ما را می بردند یک دسته را فاسد می کردند، یک چیزهای 
ناقصی ]تعلیم می کردند[ میان راه اینها را رها می کردند بیایند. ما 
را هی بازی دادند، کشور ما را هی بازی دادند، ملت ما را هی بازی 
دادند که ما می خواهیم شما را برسانیم به تمدن بزرگ! وقتی رفتند 
دیدیم که تمدن بزرگ که نبود هیچ، ما را منحط کردند تا حدی که 

همه چیزمان وابسته به غیر بود.« )صحیفه امام ج13(
موضوع وقتی تاسف بار می شود که ببینیم، ضعف و نیاز شخص 
مصاحبه شونده که با یک احوال پرسی استاد ژاپنی اش برطرف شده، 
وسیله توهین و تحقیر میلیون ها استاد و دانشجوی ایرانی می شود. به 
فرض که استاد ژاپنی، احوال شما را پرسید و فهمید که خانواده داری، 
این چه ربطی به دانشجویان و اساتید ایرانی دارد، شما چنین نیازی 
داشتید و توسط ایشان برطرف شد، این چه چیزی را ثابت می کند؟ 
آیا باید خیل عظیم دانشجویان کشورمان که روابط انسانی و دوستانه 
با اساتید و مسئولان دانشگاه دارند را فراموش کنیم و به دنبال قبله 
آمال ش��ما در ژاپن و غرب باشیم؟ آقای دکتر اگر شما ندیده اید یا 
ش��یفتگی غرب اجازه نداد ببینید اما اینجانب رئیس دانشگاه های 
زیادی را دیده ام که تا نیمه ش��ب به دنبال حل مش��کل ش��خصی 
دانشجویان بوده اند اساتید را دیده ام که از جان و دل، جانانه و بی ریا 
به دنبال کمک به فرزندانش��ان در دانش��گاه بوده اند و حتی کمک 
مالی به آنها کرده اند. آن وقت الگوسازی شما از غرب در مقابل این 
نسخه های موجود و زنده چه مفهومی می تواند داشته باشد؟ در جایی 
گفته اید علوم انسانی در غرب تحقق پیدا کرده  است و باید برویم و 
یاد بگیریم! آیا آنچه در غرب از فروپاشی خانواده، زندگی با سگ و 
گربه شاهدیم تحقق علوم انسانی موردنظر شماست؟ آیا تجاوزهای 
تکان  دهنده، مس��تی و شرب خمر و کشتار در مهدکودك و سینما 

علوم انس��انی تحقق یافته شماست؟ آیا غارت خانه ها و فروشگاه ها 
پس از یک زلزله و حتی پس از حادثه س��اختگی 11 س��پتامبر در 
کعبه آمال غربزدگان، همان تحقق علوم انسانی مدنظر شماست؟ آیا 
سرقت اطلاعات و اسرار شخصی مردم توسط شبکه های جاسوسی 
که س��کان کنترل فضای مجازی و شبکه های رایانه ای را در دست 
دارند، علوم انسانی موردنظر شماست؟ اگر بگویید نه بفرمایید یک 
جامعه بدون این رفتارها چه چیزی به عنوان فرهنگ و علوم انسانی 
برای عرضه دارد؟ و اگر بگویید بله باید عرض کنم که ما این علوم 
انس��انی را نمی خواهیم همان طور که امام راحل عظیم الش��ان، با 
قاطعیت گفتند ما نمی خواهیم. آقای دکتر، به واقع روابط انس��انی 
در کش��ور و دانشگاه های ما با غرب قابل مقایسه است؟ آیا حرمت 
و حریم خصوصی افراد، آزادی های انس��انی و مش��روع و... در ایران 
رعایت نمی شود؟ مشکل این است که خودباوری که امام راحل در 
جان و روح این ملت تزریق کردند و آثار آن چشم جهانیان را خیره 
کرده، هنوز برای برخی ها قابل قبول نیست ببینید امام راحل درباره 

خودباوری چه فرموده اند و مقایسه کنید با مصاحبه هفته قبل:
»یأس از جنود ابلیس است، یعنی شیطان ها انسان را به یأس 
وا می دارند. همین ابلیس هایی همین هایی که به ملت های ضعیف 
ک��ه می بینید در طول تاری��خ ملت های ضعیف را مایوس کرده اند 
تزریق کردند که ما هیچ نمی دانیم و هیچ نمی توانیم. همین هایی 
که به ملت های ضعیف به واس��طه وابستگیش��ان به خارج گفتند 
که ما باید غربی باش��یم. ما ارتش��مان هم باید از غرب برایش یک 
کسی بیاید. کارخانه هایمان هم باید از غرب بیاید راهش بیندازد. 
ما باید این جنود ابلیس را کنار بزنیم. و امید، که از جنودالله است 
در خودمان زنده بکنیم. به خودمان امیدوار باش��یم. تکیه به اراده 

خودمان بکنیم. تبع اراده دیگران نباشیم«. )صحیفه امام ج17(
در خاتمه پرسش از وزیر محترم علوم آن است که آیا شخصی با 
دیدگاه  آقای مسلمی می تواند برای تصدی مسئولیت یاد شده و تحقق 
آرمان های بلند امام راحل و رهبر معظم انقلاب گزینه مناسبی باشد؟!

* امضا محفوظ 

*امام خمینی)ره( : 
 ما تا نفهمیم که 
خودمان هم یک 
شخصیتی داریم، 

مسلمان ها هم یک 
گروهی هستند

 و شخصیتی دارند
 و می توانند خودشان 
هم کار انجام بدهند، 

تا نخواهیم یک 
کاری را، نمی توانیم 
و تا بیدار نشویم، 

نمی خواهیم.

* امام خمینی )ره(  : در طول تاریخ 
ملت های ضعیف را مایوس کرده اند 
تزریق کردند که ما هیچ نمی دانیم

 و هیچ نمی توانیم.   ما بایدبه 
خودمان امیدوار باشیم. تکیه 

به اراده خودمان بکنیم. 


